
S SEJE OBČINSKE SKUPŠČINE

»Za« osnutek o Kunstlerjevi kovačiji
Precej točk dnevnega reda zasedanj vseh treh

zborov občinske skupščine je zadevalo teme, ki so
bile predmet razprave na mestni skupščini 12.
maja. Tako poročiio o varnostnih razmerah in
delu organov za notranje zadeve na območju
LJNZ Ljubjana mesto v letu 1988, poročilo pravo-
branilca samoupravljanja, javnega tožilstva, te-
meljnega tožilstva, pa inšpekcijskih služb in še bi
lahko našteli. V razpravi so delegati k omenjenim
poročilom posredovali vrsto pripomb in predlo-
gov ter mnenj.

Pomembna vsebinska točka iz domačih logov,
če se lahko tako izrazimo je bila informacija o po-
slovanju organov združenega dela v letu 1988, ki
pa morda zaradi že povsem znanih zadev in še
kako občutnega stanja v vsakdanjem življenju ni
naletela na posebno razpravo v samih skupščin-
skih klopeh. Delegati so sprejeli tudi predlog
zazidalnega načrta za območje urejanja VI 2/5
Inštitut Jožef Štefan, Predlog odloka o preneha-
nju lastninske pravice na zemljišču v območju
urejanja VS 4/4 Lavrica . . .

O tradiciji kovačnice
Predstavnik CTK pa je na zboru združenega

dela zavrnil tudi netočnosti o tradiciji Kunst-
lerjeve kovačnice, ki jo dediči navajajo v odpr-
tem pismu. Tako Kunstlerjeva kovačnica ni
bila zgrajena pred 100 leti, temveč jo je zgradi-
la Marija Belič 1898. leta, vdova po kovaču in
jo še isto leto prepisala sinu. O Kunstlerjevi
kovačnici je moč govoriti šele 1909 leta, ko jo
je Josip Kunstler kupil. V njej je delal 5 let in
5 mesecev, nato pa do njegove vrnitve iz
vojske njegov pomočnik, sam Kunstler pa na-
to od leta 1919 do 1922. Do leta 1926 je
kovačnico vodila vdova Marija. 1927 leta je
delavnica na Lepem potu 1 postala kolarska
delavnica, ki jo je vodil sin Albin, kovaška
delavnica pa je bila na Lepem potu 3 v stavbi,
ki je že zdavnaj porušena. Podatki izvirajo iz
ljubljanskega mestnega arhiva.

Najbolj vroča in zanimiva pa je bila vsekakor
točka dnevnega reda, ki je nosila naslov Osnutek
odloka o razglasitvi Kunstlerjeve kovačnice za
kultumi spomenik. Sama problematika ni nezna-
na, saj smo o njej tudi v našem glasilu že pisali.

Občinski komite za družbene dejavnosti je
v skladu z Zakonom o naravni in kulturni dedišči-
ni za tem, ko je izdal akt o začasni razglasitvi
Kunstlerjeve kovačnice za kulturni spomenik, na-
daljeval s postopkom za redno razglasitev tega
dela kulturne dediščine za spomenik. V samera
predlogu je upoštevana usmeritev, ki jo zadaja
veljavni prostorski izvedbeni akt za območje, na
katerem stoji spomenik, vendar na tak način, da
je mogoče v neokrnjeni obliki ohraniti prostor
nekdanje kovačnice.

V osnutku odloka je zapisano, da se z name-
nom, da se ohrani in varuje značilnost objekta

kovačnice in zbirka pripadajočega orodja v rijej,
proglasi kovačnico za kulturni in sicer tehniški
spomenik. Ta obsega del objekta Lepi pot (v
katerem so ohranjeni deli kovačnice, za katere je
predviden varstveni režim: ohranjeni prostor nek-
danje kovačnice z orodjem se v celoti gradbeno
vključi v objekt novogradnje CTK (Centralna teh-
niška knjižnica), ki skladno z veljavnim zazidal-
nim načrtom sega tudi na parcelo 71/1. Prikaz
značilnosti obrtne dejavnosti, ki se je v prostoru
opravljala, pa se omogoči z vgradnjo zaščitenega
dela objetka v objekt CTK. Z ureditvijo in ustrez-
no opremo ambienta bo, ne le uporabnikom
CTK, temveč tudi stalnim obiskovalcem predstav-
ljena ena od značilnosti, ki je poleg kovaške de-
javnosti pomembna za ta spomenik - oris lokacije
nekdanje mitnice in furmanske postaje na zahodni
vpadnici v Ljubljano.

Delegati so bili pred razpravo seznanjeni tudi
z odprtim pismom dedičev Kunstlerjeve kovačije,
ki nasprotujejo takšni rešitvi in se zavzemajo za
celovito ohranitev kompletnih objektov in njiho-
vo proglasitev za kulturni spomenik. Razpolagali
pa so tudi z mnenjem statutarne komisije, ki je
predlagala, da se odlok sprejema po dvofaznem
postopku. V dodatni obrazložitvi pa je bilo tudi
povedano, da postopek teče že skoraj tri leta, da
so bili objekti nekdanjih prezidanih hlevov rušeni
tudi zaradi tega, ker je tod načrtovana cestna
železnica, ponovno pa je bil poudarjen pomen
izgradnje CTK kot ene najpomembnejših investi-
cij iz nacionalnega programa v tem srednjeročnem
obdobju.

V delegatski razpravi je bilo nato izpostavljeno,
da je zazidalni načrt iz leta 1965 predvideval kom-
pletno območje od Tržaške do Jamove za območ-
je univerzitetnih zgradb, da je bilo leta 1981 kori-
girano, pri čemer je bila upoštevana investicija
CTK, na kar pa lastniki oziroma dediči niso imeli
pripomb. Imeli pa so jih na skupščini, ko so
zavračali sedanji načrt izgradnje CTK, češ naj se
spremeni, da obstoječe zgradbe nekdanje kovači-
je ne bodo prizadete, da je projekt spremenjen na
zahtevo CTK oziroma da so se na njegovo željo
spreminjala strokovna mnenja (kar je predstavnik
CTK odločno zavrnil), da ni denarja za gradnjo
CTK, da razpolagajo z desetimi strokovnimi mne-
nji, ki opravičujejo celoten kompleks za spome-
nik, da so sprožili upravni spor na Vrhovnem
sodišču... Delegat KS Milan Česnik (v to KS
sodi spomenik) je povedal, da se z odlokom v KS
strinjajo, da pa so za dvofazni postopek sprejema-
nja, ovrgel pa je tudi razpravo dedičev, ki so
nasprotovali postopkom razglasitve češ, da so sa-
mi sposobni ohranjati dediščino, saj razglasitev
sploh ni tema te obravnave temveč gre le za
proglasitev kulturnega spomenika.

Skratka po razpravi na vseh zborih (v zboru KS
in zboru združenega dela so se z veliko večino
glasov izrekli za sprejem osnutka, v družbenopoli-
tičnem pa soglasno) sprejeli sklep, naj se nemudo-
ma posredujejo predlagatelju še ostale eventualne
pripombe in informacije v kolikor so znane in
jasne. Delegati bodo o predlogu tega odloka raz-
pravljali na naslednji seji.


